THE DIACONO

(Birth -  Marriage and Death)

One can never assume anything is correct when it comes to the research of other folk.  The Diacono could be descended from this Nicolo di Diacono, who married Isabella Calipoliti at Vittoriosa (Malta) in 1599.

Or the Family could also have descended from.Vincenzo dei Baroni Lo Jacomo.  He was born about 1580 at Cava Luca, Ragusa, Sicily
To be candid, I was very happy with my research until I obtained a Marriage certificate from Alexandria, Egypt, via another family member, Raymond Diacono,  who lives in Frejus, France.  This certificate dashed a lot of my research, and unless someone can come up with something better, below is the limit of the Maltese ties with the Diacono mentioned above.   Lorenzo Diacono, b. ca 1802 (below), married Laurentia Azzopardi on 14 January, 1827, in Alexandria, Egypt.   Our Diacono left Malta for Egypt sometime before 1827 because another certificate indicates that our  Guiseppe Lorenzo was born in Egypt, as Joseph  Laurence Diacono, in 1830. (Names Anglicised because they were British Subjects – see further along)  Certificates obtained from Alexandria, Egypt through Sister Collette a Nun running an orphange and associeated with the Coptic Christian Church.
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Parents

Marriage: 24 Jul 1827

Spouse

Laurentia AZZOPARDI
1805 - St. Pauls, Malta

ale

4 Jan 1878 - Ramleh, Alexandria, Egypt

Children Born Parent Link
1 Caterina DIACONO (never married) 5 Feb 1828

2 Guiseppe Lorenzo DIACONO (Joseph Laurence) 28 Feb 1830

3 Teresa Gabriela Clementina DIACONO 28 Jan 1832

4 Joanna Paola DIACONO 21 Jan 1836

5 Ernesta DIACONO Bapt.16 Aug 1837

6 Hannibal DIACONO (aka Annibal) 1842

7  John Baptiste, Philip, Emmanuel Laurent DIACONO 1847





The Baptism Certificates of the above childrenwere obtained from Alexandria, Egypt.   Mother, Laurentia  nee Azzopardi.
Caterina did not marry and died in 1907, at Ramleh, Alexandria.  UK archives made an error in her age at death and the UK certificate shows 83 years.  Her birth certificate shows 1828.

Guiseppe – our Great Great Grandfather.

Teresa died sometime between 1849 and 1865, according to consular reports at the UK archives.

Joanna and Ernesta.  They were listed on Guiseppe’s death notice in 1900 as being the widows Blache and Bauerhorst.  We have not been able to trace them further and we do not know which of them married which one of these named.

Hanniball lived in Alexandria, Egypt, married there and died in 1911

John Baptise (Giovanni on his wedding certificate),  left Egypt, went to Turkey, married there, and died  of cholera, in 1877 at Jeddah, Arabia.
Guiseppe Lorenzo anglicised his name to Joseph Laurence.  He became our Great Great Grandfather. Lived and died at Ramleh, Alexandria, Egypt. He married Carmela Anna Rosa Manche  on 19th April 1852, in Alexandria:  Their children listed below.
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Abt. 1802 <

‘Guiseppe Lorenzo DIACONO (Joseph Laurence)
29Feb 1830 (debatable: Not a eap year) - Alesandria, Egypt
28Sep 1900- Ranieh, Alerandria, Egypt (UK Rg. No. 329)

10Feb 1866 - Zagazig Egypt

- Valet a Mata (Alexan. Consulate letter 14 Mar 1995)

Laurenta A ZZOPARLY

lamiage: 19 Apl 1852

1805- St. Pauls, Malta

Spouse

47an 1878 - Ranieh, Alerandsia, Egypt

‘Carmela Anna RosaliaM ANCHE (witten Mansce)
3 Mar 1834 - Malta STP Vol 1834 p178
21 Jun 1901 - Ranieh, Alerandria Egypt. (UKReg., No. £25)

Children Bom Parent Link
‘Maria (Mary) DIACONO died as ababy 1853vip 16
Ferdrico Roberto DIACONO 9May 185

T
2
3 Maria Madalena DIACONO died aged about 2yrs.
4 Adolfo DIACONO died as 2 baby
Irma DIACONO died as ababy

Clotide DIACONO diedas a baby

Wiliam FrederickDIAC QNO

Roberto Octave DIACONO

1856 v2ptts
1857

1858

1860 v3pe2
21Feb 188
30Jun 1802
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Clotide DLACONO died as a baby
Edgardo Wilam DI ACONOEdgar)
Riccardo DIACONO died as ababy
Giorgio EL DIACONO (George)
Corinne DIACONO

186
26 Aug 1867
1868

60ct 1870
871





*********

Our family comes from the union of our  Grandmother, Cora Louisa Carmela Diacono, the daughter of Frederic Robert Diacono, (Guiseppe’s first surviving son) who married in England, Walter Robert Deller Fawcett. The marriage took place on 10th September 1905. The  word “diacono” literally means “deacon”.   Just before WWII and  after, at least three  family members, living in England, and one in Australia, changed their surname from Diacono to Deacon and Dean.  In one case, that of Hugo b. 1893 in Ceylon, I have researched and know the reason – as for the others – there was no reason to change their surname at all.  The name was held in high esteem in English Military records. 

Walter and Cora, with two children, Harold and Walter (Wally), emigrated to Australia on the “SS Wilcannia”, arriving in Sydney in 1909.  When they stepped ashore, they were greeted by the Salvation Army who gave them two pennies, so that they could not say they arrived penniless in Australia.   Of course, in those days, two pennies was comprised of  eight farthings, and one could purchase a loaf of bread for one farthing. Indeed they were broke – they had to pay for everything aboard ship.

The roots and  shoots of our Diacono Family  start with Lorenzo Diacono and Laurentia Azzopardi, who married in Alexandria, Egypt, in 1827. Their second child, Giuseppe Lorenzo Diacono, born Joseph Diacono, 1830  married Carmela Anna Rosa Manche on 19th April, 1852. In Alexandria. 

Carmela was born in Malta on 3rd March 1834, and this is recorded in Cospicua, Malta.  STP Volume 1834 Page 178.  They made their home at Ramleh, Bacos, in Alexandria.  The area was a Tram Terminus. 

Malta was under British occupation around this time and until 1937 the Lingua Franca of Malta was Italian.  Indeed, Giuseppe and his entire family spoke Italian, his children and their children, including our Grandmother, Cora. Most family members were bi-lingual. Hugo Diacono spoke 4 languages.

Lanugages: Italian, French, Arabic, Tamil, English/
Because the Maltese people were under British Protection, they were registered with the British Consulate in Alexandria.   Giuseppe Lorenzo Diacono was registered as Joseph Laurence Diacono.  His wife as Carmela Anna Rosa Diacono.  Their death Certificates were recorded with their Anglicised names.

Many hundreds if not thousands of Maltese left Malta after 1800 after The Nepoleonic French Conquest 1798-1800.  Crops failed. The people were starving;  disease and death was rampant. Reference sources  below have been removed as the intention is to enlighten the reader.  For further information, go to the French Invasion of Malta at the Wikipedia website.

French invasion of Malta
On 19 May 1798, a French fleet sailed from Toulon, escorting an expeditionary force of over 30,000 men under General Napoleon Bonaparte. The force was destined for Egypt, Bonaparte seeking to expand French influence in Asia and force Britain to make peace in the French Revolutionary Wars, which had begun in 1792. Sailing southeast, the convoy collected additional transports from Italian ports and at 05:30 on 9 June arrived off Valletta, the heavily fortified port-city on the island of Malta. At this time, Malta and its neighbouring islands were ruled by the Knights of St. John, an old and influential feudal order weakened by the loss of most of their revenue during the French Revolution. The order was composed of men from across Europe, including a significant proportion of Frenchmen, who ruled over the majority Maltese population of the islands. The head of government was Grand Master Ferdinand von Hompesch zu Bolheim, refused Bonaparte's demand that his entire convoy be allowed to enter Valletta and take on supplies, insisting that Malta's neutrality meant that only two ships could enter at a time. 

On receiving this reply, Bonaparte immediately ordered his fleet to bombard Valletta and on 11 June General Louis Baraguey d'Hilliers directed an amphibious operation in which several thousand soldiers landed at seven strategic sites around the island. The French Knights deserted the order, and the remaining Knights failed to mount a meaningful resistance. Approximately 2,000 native Maltese militia resisted for 24 hours, retreating to Valletta once the city of Mdina fell to General Claude-Henri Belgrand de Vaubois.  Although Valletta was strong enough to hold out against a lengthy siege, Bonaparte negotiated a surrender with Hompesch, who agreed to turn Malta and all of its resources over to the French in exchange for estates and pensions in France for himself and his knights. Bonaparte then established a French garrison on the islands, leaving 4,000 men under Vaubois while he and the rest of the expeditionary force sailed eastwards for Alexandria on 19 June. 

 Above an below -  from Wikipedia
Maltese Uprising
On Malta, the French had rapidly dismantled the institutions of the Knights of St. John, including the Roman Catholic Church. Church property was looted and seized to pay for the expedition to Egypt, an act that generated considerable anger among the deeply religious Maltese population. On 2 September, this anger erupted in a popular uprising during an auction of church property, and within days thousands of Maltese irregulars had driven the French garrison into Valletta. Valletta was surrounded by approximately 10,000 irregular Maltese soldiers led by Emmanuel Vitale and Canon Frangisk Saverio Caruana. The Maltese were armed with 23 cannon and a small squadron of coastal gunboats. Although there was intermittent skirmishing between the garrison and the Maltese, the fortress was too strong for the irregulars to assault. 

In mid-September, a squadron of Portuguese ships had arrived at the island. They included the Príncipe Real (90)(Captain Puysigur), Rainha de Portugal (74)(Captain Thomas Stone), São Sebastião (64)(Captain Mitchell), Afonso de Albuquerque (64)(Captain Donald Campbell), and the brig Falcão (24)(Captain Duncan). Four of the captains were British, and all were under the command of Domingos Xavier de Lima, Marquess of Niza.  In addition, the British ship HMS Lion (Captain Manley Dixon) and the fireship HMS Incendiary (Captain George Baker) were attached to the squadron. The Portuguese government had sent this force from the Tagus to augment Nelson's fleet, and after a brief stay off Malta the squadron continued to Alexandria. There Nelson sent the squadron back to blockade Malta. 

Late in September, a British convoy consisting of 13 battered ships under Captain Sir James Saumarez appeared off the island. Survivors of the Battle of the Nile, they were in urgent need of repair and unable to directly assist in the siege. Nevertheless, Saumarez met with representatives of the Maltese and on 25 September, sent an offer of truce to Vaubois on their behalf. Vaubois replied "Vous avez, sans doute, oublié que des Français sont dans la place. Le sort des habitans [sic] ne vous regarde pointe. Quant à votre sommation, les soldats français ne sont point habitués à ce style" ("You might have forgotten that the French hold this place. The fate of the inhabitants is none of your concern. As for your ultimatum, French soldiers are not accustomed to such a tone") Unable to persuade the French to give in, Saumarez instead provided the Maltese forces with 1,200 muskets with which to continue the siege.  Saumarez, unable to delay repairs any longer, sailed for Gibraltar at the end of the month.

On 12 October, the British ships of the line HMS Alexander under Captain Alexander Ball, HMS Culloden under Captain Thomas Troubridge and HMS Colossus under Captain George Murray joined Niza's ships off Malta, marking the formal start of the blockade. On the same day, Vaubois withdrew the last of his soldiers into the fortified new city of Valletta, accompanied by approximately 100 Maltese nationals who had joined the French forces. The garrison numbered over 3,000 men and initially at least was well supplied. In the harbour lay the ships of the line Dégo and Athénien and the frigate Carthaginoise, all of which were former ships of the Maltese Navy, as well as the newly arrived Guillaume Tell and frigates Justice and Diane, survivors of the Battle of the Nile under Rear-Admiral Pierre-Charles Villeneuve, which had reached Malta at the end of September. 

  A record of a Lorenzo Diacono, was found as a storekeeper in Valetta, Providing food at this time.  He could have been the father of Lorenzo born ca 1802, but there is no way of tracing this. Below is the document:   It would seem that  Alexander Ball was the Master of the ship  “Alexander”  mentioned in the above, at Malta in 1799, and the supplies were for a Naval Hospital at Malta.
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Back to the family:
Guiseppe and Carmela’s first born was Maria, b. 1853 -  d. 1853. Volume 1, Page 163, Alexandria, Egypt.  Recording BDMs was in its early stages.  Of their 11 children, only six survived.   In the case of miscarriage and still birth, some folk (even in England) did not bother to register a birth and subsequent death of an infant. The climate was harsh;  medical assistance not readily available, and it was not unusual to lose a mother in childbirth.  Carmela was an amazing woman and mother;  there is no known photograph of her.

Our Great Grandfather, Frederick Robert Diacono was born at Alexandria, Egypt,  on 9th May 1854.  He wasn’t registered however, on his 20th birthday, he had the foresight to have a photograph taken, and the date was on the back of the photo.    Here, I will only list those children that survived.

 Frederick Robert b. 1854 - 1898.   He was Ferdrico Roberto Diacono.

– there were four births and deaths between Frederick and his next surviving  sibling,

William  Frederick b. 1862  - 1920 The William was not changed;  Frederick would have been Ferdrico.

Robert Octave b. 1863  - ca 1941  Roberto Octave

Edgar William b. 1867  - 1934 Edgardo William

George E.L. b 1870  - 1935       Giorgio – The E. evaded me but the L was Lorenzo (Laurence) and

Corinne  b. 1872 – 1939    Corina – the only girl of the family
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 Frederick on his 20th Birthday       Guiseppe Lorenzo Diacono.               Edgar                                   

The family group shows Giuseppe with William standing back right.

Robert standing Left.

George kneeling and Corinne.

Frederick and Edgar were missing.  The photo is typical of a pose taken in a studio at Alexandria.

One thing is known about William – he was educated in Beirut, Lebanon.

Corinne attended the Notre Dame de Sion Convent, as a boarder, in Alexandria.  She later became a student teacher. At the time of the outbreak of the Orabi Revolution ca 1880-81, when they (Arabs) were killing foreigners in the streets, the Convent was saved by Queen Victoria’s son, the Duke of Connaught. ( Information from Henny Norfaly, of Fort Lauderdale, Florida, USA – Grand Daughter of Corinne Zacher nee Diacono)
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Ramleh Tram Station area in Alexandria, Egypt
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Alexandria Harbour.

I did discover  Giuseppe Lorenzo (aka Joseph) named in Court Documents,  was mixed up in a Court Case in Port Said – for some reason he was living in Suez at the time (1892) and because a witness excused himself on the first available steamer for England, the Court case didn’t come to fruition. There are document in the family file.  Wills & Co, to my knowledge were Tobacco, Tea and Rubber Merchants (below)
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FO/847/21 Wills and Co and/vs. Joseph Diacono 1892. The fact that there were two separate Court Cases was pointed out to me by Raymond Diacono ( France ). The documents seemingly fizzle out to nothing and that was where Court Case No. 1 ceased. The two Court Cases were not related. 

So that I do not get ahead of myself, this will be elaborated upon later.

The FO/847/21 indicates a Foreign Office Consular Record. These were usually lodged every five years. Sent by ship to England via Diplomatic bags.

Frederick went to England  about 1875 where he met  Louisa Annie Philipine Wiss.  He had told her family he was in the Coal Business. Louisa Annie’s father, Alfred Wiss, died early in 1876.  This was  her 21st year – her coming of age on 11th October 1876.

Coal was King: The completion of the Suez Canal (1869) demanded coal bunkering ports for ships, in the Mediterranean, on route to India, Ceylon, Australia and the Pacific and to have such an association with the Coal  Industry should have made Frederick a suitable suitor for Louisa’s hand in marriage. 
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Suez Canal  -  Port Said

 Frederick and Louisa Annie married on her 21st birthday, an indication that she did not require her widowed mother’s approval. It seemed to me, that her mother, Louisa Isabella Wiss (nee Schofield), did not approve of the marriage. However, her signature as Witness, together with that of her brother, Alfred  Edmond Augustus Wiss, was sufficient. They married at Emmanuel Church,  Camberwell, Surry.

It should have been something of  story-book romance, but Louisa Annie obviously did not foresee the ramifications of being a light-skinned English Rose, married to a hot-blooded Maltese/Italian then leaving England, dressed from neck to toe in the fashion of the day, to live in  heat ridden Alexandria, Egypt.

Louisa Annie did not fall pregnant right away.  I think she and Frederick went to Alexandria, then returned to England for the birth of their daughter, Cora, on 1st  January 1878.  I have been unable to trace any incoming or outgoing from England for the family – not even a passport for Frederick, Louisa Annie (now Diacono), or for her baby.

In transit to Alexandria, a little over a year after Cora’s birth, Louisa Annie died at sea.   Inside the family it was said that she committed suicide. This information handed down to family by Cora herself.    One can hypothesise until the cows come home – but it is a total mystery.  I found the death of a Diacono Female – at sea – in 1879, on a ship called the Almora.  I obtained the certificate of the death.  It didn’t add up.  Louisa Annie would have been 22 years old – this Diacono was 29,  female with no first name with death recorded as 30th August 1879.  Much later, I found that grave in Malta.  It certainly was not Louisa Annie.

[image: image13.jpg]Teabella DIACONO, aged 29 years. buried 31t August 1679




This excerpt Maltese burial detail – is not Louisa Annie.
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             Louisa Annie Philipine Wiss ca 1876              Her brother: Alfred Augustus Wiss ca 1908 

If suicide was the case…  Louisa Annie was very young and inexperienced and perhaps with an over demanding husband – a crying baby and a future in a far off land - yes, I can see this may have happened.  There is  no documentation.  No grave.  It is possible that Louisa Annie threw herself overboard.   Who knows?  She just disappeared, literally, into thin air.
A Scenario:

It would seem that the family left England in the early months of 1879, the possible time being  late March or early April. During the voyage Louisa Annie died under baffling circumstances.  Frederick continued on to Alexandria with baby Cora and left her with his parents, Giuseppe and Carmela Diacono.  

The journey to Alexandria could have taken some two weeks.  This time frame is mentioned because it is known that Frederick was in Larnaca, Cyprus by 7th May 1879.  This detail is on the reverse of a photograph of himself, with Alexandria printed on the front of it, probably after Louisa’s death.  It is a single person photograph, no wife, no child.  Frederick  posted the photograph of himself from Cyprus, to his Mother-in-Law, Louisa Isabella Wiss in the UK.

Frederick was a Catholic.  Religious Custom would  demand a mourning period.   In Frederick’s case, a minimum of one year. He married his second wife, Virginie Lapierre, on 13th June 1880, in Larnaca, Cyprus – one year and one month after the dated photograph was taken in Alexandria. This would cover one year mourning period and sufficient time for the reading of marriage banns in the Catholic Church ( usually three weeks including Sundays). At this time, Cora would have been living in Alexandria for a year.

Here it is surmised that Louisa died at sea sometime before  7th May 1879.  This assumption is based on  the aforementioned facts unearthed and does not coincide with the Deaths at Sea entries at The National Archives in Kew, UK.
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This very old and grainy photograph was probably taken ca 1875. Louisa Annie Philipine Wiss, with her mother, Louisa Isabella Wiss.  Before Louisa Annie married Frederick Diacono.
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                                                             Frederick in Alexandria 1879

We have no way of knowing where or when Frederick met up with Virginie Lapierre, but it is possible they met aboard the ship.  Frederick’s life up until this time, was in Egypt not Cyprus. 

Why did Frederick marry so soon after Louisa’s death?  The writer believes he was seeking a mother for his daughter, Cora.  Alternatively he could have stayed in Alexandria and allowed his parents to rear Cora until his life had settled down.    He had no idea that his second union would be a disaster for Cora and that it led to her eventual return to England, never to see her father again.

Summary:

The “suicide” may have been one of jumping off the ship never to be found. Conversely, if her body remained on board, Frederick ( for religious reasons), would not have been allowed to bury her in Hallowed Ground.  Had she died of natural causes, she would have been buried in Alexandria and the death recorded by the ship’s Master. There is no grave, no marker, no  report...nothing.  She just disappeared.

Conclusion: Today we are familiar with various syndromes associated with childbirth.  In the lighter days of less information, it was called “baby blues”.  Today it is known as Postpartum Depression.  Some of the symptoms are: Feeling sad or hopeless nearly every day; losing interest in or not getting pleasure from most daily activities and feeling  this way nearly every day; an especially common symptom was/is thinking about death – even suicide.

What happened to Cora?  Previously mentioned was the Orabi Revolution.  This Information came from   Corinne Zacher’s (nee Diacono) granddaughter, Henny Orfaly, of  Ft. Lauderdale, Florida USA.  She told me that her Grandmother, Corinne, mentioned that she was one of 11 children and until she, Henny, had received my family history CD, and  was rather surprised to find that it was true.  It was Henny who told me about the Orabi Revolution, and how they ( the Arabs) were killing foreigners in the Streets of Alexandria.

The ‘Urabi Revolt, also known as the ‘Urabi Revolution was a nationalist uprising in Egypt from 1879 to 1882. It was led by and named for Colonel Ahmed ‘Urabi (also spelled Orabi and Arabi) and sought to depose the Khedive Tewfik Pasha and end British and French influence over the country. Despite a French refusal to resort to arms and the pacifist proclamations of the Gladstone administration in Britain, the uprising was ended by a British bombardment of Alexandria and invasion of the country that left it under foreign control until after World War II. (extract from Wikipedia).

This information tallied with a photograph I had of Cora, taken in Sliema Malta, seven weeks after her 4th  birthday dated 23rd February 1882.  Indeed, Cora was spirited out of Alexandria by her grandparents, Giuseppe and Carmela and taken to Manche relatives in Malta for the duration.  
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         Cora in Egypt                                                       Cora  in Malta -  23rd Feb 1882  
The departure from Alexandria must have been exceedingly urgent.   I have no idea how many Diacono children went to Malta;  Edgar would have been about 14 years old and Giorgio about 11.  I know for a fact that Corinne was probably 10 years old and was left behind at the convent with the Nuns, as previously mentioned.

By the time Cora arrived in Malta, her  father had already remarried to Virginie Lapierre (13th  June 1880, at Terra Santa,  Larnaca, Cyprus).  Virginie was due to deliver her first child; a daughter, Edmee, who was born on 11th March 1882. Frederick went to Malta to pick up Cora and take her to his new home at the Lapierre Mansion, Kontea,  Cyprus,   
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Lapierre Mansion – Kontea - Cyprus
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The Lapierre Mansion, Kontea, Cyprus  
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The ruins of the Lapierre Mansion after the Turkish Army destroyed it in 1974. 

( Frederick’s home from 1880 - 1898 and  is where Cora lived in Cyprus – she thought it was a castle).

Here I have given considerable thought to the events which took place at the mansion in Kontea. Virginie (Lapierre) Diacono, a new mother and coping with her newborn, would have had her hands full right at a time when Cora arrived in Kontea.   I can understand how things got out of hand.  Cora had been “wrenched” from the arms of Giuseppe and Carmela, by her father whom she did not know.  She was taken to Kontea and lodged in a home with a stepmother who was also unknown in her little life.   Impressionable children at the age of four years would be prone to sullenness, tantrums and probably the “No” syndrome of children that age.  Thus, I can understand Virginie being harsh with Cora – not being her child but expected to mother her.

Cora’s presence at the Lapierre Mansion became a thorn in Virginie’s side.  Cora remembered her hair being pulled, and the one thing that altered her life forever, the “push down the stairs” which broke her ankle.

Our mother remembered seeing Cora’s broken Ankle back in 1934-35, when she married Walter Fawcett Jr, Cora’s second son.  It was poorly repaired as one could imagine, with little or no medical assistance available in an isolated part of Cyprus.

During my research I came across a “cousin” living in Sydney.  All relatives at this stage became cousins, it was easier to relate who they were.  Our status was the same; I was Frederick’s great granddaughter, through Cora,  His name was Alex Pugh, and the great grandson of Frederick and Virginie. Alex had come upon the Fawcett Website on the Internet. He registered is displeasure with what had been written. The following is his displeasure Part I.  

When Alex was told about his Great Grandmother’s  dislike for Cora, which ended in the broken ankle incident, he did not and would not believe it.  Without elaboration, I can tell you that his own mother, Marie (Mary),  who died in Sydney in 2009, repeated some of what transpired, but knew nothing of the broken ankle. 

( Information  left out by Virginie  during a discussion with her Granddaughter, Mary, in 1937)

Italian was spoken in the Diacono household and at one mealtime, Virginie asked Cora to eat her food.  Cora replied in Italian,  “Molto buono, ma Cora non piace”.  Cora had said that the food was good but she did not like it.  It would seem that this response caused Virginie to erupt in a temper.  Perhaps Cora left the table – perhaps she ran, but it ended in Cora being pushed down some stairs and her ankle was broken.

The veracity of the story came from Alex’s mother (Marie Terese Pugh nee Diacono).  The Italian words were repeated, as told to her by Virginie, shortly before Virginie’s death in 1937. Marie (or Mary) was 20 years old at the time.   If one turns back the clock to that fate filled day, and the repeating of what happened – as late as 1937, Virginie must have held this on her conscience for the rest of her life.  I have this in writing, except for the broken ankle.

Frederick obviously realised  his daughter, Cora, was a cuckoo in his new marriage nest, and once she could walk again, she would taken to England to live with her maternal grandmother, Louisa Isabella Wiss.  Alex insisted that Virginie was a kindly and loving person;  that the broken ankle was a tall tale, and that Cora should have remained in Kontea.  

The Mediterranean was and still is a “slave trade” area.  Cora would not have gone to England alone.  To this end Frederick would have taken her to England. There is no entry or departure details. No Passport clearance.   But Cora would not have left Cyprus on her own. Alex disapproved of the story.   He was engrossed with the Kontea Heritage Association (Foundation) which was trying to restore Kontea after it was destroyed by Turkish soldiers in 1974.  There was more to come.

NOTE: Actually, the Mediterranean was traversed by ships coming and going all the time and if one thinks about it -  it was just like taking a taxi from one place to another.  Some journeys being longer than others, but it was the way people got around.

Cora could have returned to England ca 1885.  She would have be at least seven  years old.   An old English School Photo shows a very young Cora.  Compulsory Schooling came into being under the Education Act of 1870.

We will remain in England for a short time.  Cora had to learn a new language.  She was put in school and was recorded on Census documents for 1891, 1901. When it was 1911 Census time, Cora was in Australia.  
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Cora (arrowed) at School in England.
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Louisa Isabella Wiss nee Schofield 1830-1904. Cora’s maternal grandmother.

Cora’s life in England would have been hard.  She stayed with her grandmother until Louisa  Isabella’s death in 1904.  On Census Records she was shown  firstly as a scholar in 1891 living at 25 Queens Road, Hornsey, Middlesex.  Isabella’s name was written Wifs and her occupation “Sick Nurse”.  In 1901 they were  living at 97 Winston Road, Stoke Newington. Cora’s profession was Dressmaker.  Louisa Isabella’s profession was “living on own means”.  The latter did not bode financially well for the family

Shortly after her Grandmother’s death in 1904, Cora met and married Walter Robert Deller Fawcett.

FREDERICK’S PROBLEM WITH THE LAW.

In early 1884 Frederick took his family to Alexandria: possibly in transit to the UK with Cora.  Virginie, by now heavily pregnant, gave birth to their son, Louis Diacono, on 21st January in Tanta, Egypt, some 105 miles south east of Alexandria.  Tanta had a pleasant climate and was apparently very cool in January, unlike other parts of Egypt. Sometime later, Frederick probably left Edmee, Louis and Virginie with his parents in Alexandria to take Cora to England. He may have also returned with them to Cyprus, we have no way of knowing.

We next hear of Frederick in Suakin, on the red Sea, in 1885.  His address was amongst Cora’s personal items after her death in Australia in 1937. This gives an approximate time of Cora’s departure for England.  In 1887, Joseph,  the third and last child was born,  

Cora never saw her father  or half siblings again.  It is known that she wrote to him and would have been aware of his Court Case in 1893, in Alexandria, where he and his father were accused of embezzlement by the Credit Lyonnaise Bank (France). 

The Court Documents are available on the Family CD.  They are difficult to read because Court Notes were more of a scrawl that legible handwriting.

Part of a letter amongst Cora’s possession indicated that Frederick was chastising his daughter for the paper she used to write to him. 

Facsimile of what Frederick wrote :  The letter was aged and damaged.

These the respect you have for me. A grocer will be ashamed to wrap his Sardines and herrings is such a quality of paper. It is surprising, astonishing that in London you could not find a piece of writing paper and should be oblige to use Pieces of old books and all this to write a few words as if you were a child of 10 years old. 

Now I have said enough and hope..t.ure You will be more Careful in writing. n …

One must not forget that, at this time Cora would have been 13 or 15  years old and could  have been prohibited access to paper to write to her father. She would have had to find paper, an envelope and the postage fee. I am very sure that Louisa Isabella Wiss may not  have appreciated being landed with the rearing of her only grandchild.  Also, I think she had soured a bit on Frederick.  It also may answer a question. Did Cora know about her father’s Legal situation? 

It is very possible that this letter was the last she heard from him not unless they corresponded from Cyprus. Yet – here again, Oral History makes one think. Cora told our mother that Frederick died in Cyprus in 1898.  She was corresponding with someone - possibly her half sister, Edmee. 

The 17th, May 1893 

Part II of Alex’s complaint against my research:  In 1892, Frederick and his father were engaged in work with the Credit Lyonnaise Bank in Suez. Both were charged with Larceny: full details of Court and Witness documents are on the family CD. The plea of both was “Not Guilty”. 

Frederick was in Alexandria (with his father) in 1893 for the committal hearing on 28/3/1893  where a document was read in the presence and hearing of the said accused. .. prior to this, Frederick was most certainly in Suez with his father.

Towards the end of these documents  Corinne Diacono ( Frederick ’s sister then aged 22 and not married to M. Zacher at the time) went surety (guarantor) to the tune of £400 (English Pounds) on 28/3/1893 with a final document dated. 10th May 1893 - that her Father, Giuseppe Diacono and brother, Frederick Robert Diacono, would present themselves at the Consular Cells, for Trial on 17th May 1893 – 7 days later. This was a considerable sum of money if one realises that one could live in the UK for a year on a stipend of £50! 
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The Bail receipt signed by Corinne.

It would seem the Trial Day opened on 17th May 1893 . Documents were tended. The documents were accepted, dated and then…..nothing.

Alex Pugh was provided with the Court Documents and his Part II disgust with what was written was registered by calling it “An elephant in the room”.  He acknowledged the documents and set about trying to prove them incorrect.  His stubbornness to admit or accept the foregoing pressed me so much that I cut ties with him.  

About the non- trial: 

Frederick was probably sending money to England to Louisa Isabella Wiss for Cora's upkeep. By 1893, Frederick had a daughter in England and a wife and three children in Cyprus to support. 

Further, the trial did not take place and the Documents 022 and 023 (see family CD) can be read as “get out of jail” documents whereby, Corinne had paid the 400 English Pounds.(£400) she put up a security for her brother and father to appear in court on 17th May 1893. (Frederick had seven days in which to organise his departure from Alexandria as the bail was posted for 10th May 1893 ).

A curious observation:  Corinne would not have had such money.  Neither did her father nor her brother.  I suggest that the money came from the Zacher family.  It is a presumption on my part, but …could Corinne have promised her hand in marriage to Michel Zacher in exchange for the “loan”.  She married him a year later in 1894 when she was 23 years old. 

Frederick left Alexandria for Cyprus pre-trial date where he died on 22nd  October 1898, five years after the event. He was 44 years old.  There is no record of what happened to his father until his reported death, at Alexandria, in 1900. 

I refer to Page 527 “Chapter Notes” of a book written by Martin Meredith “Diamonds Gold and War”. Here the author quotes the late Nineteenth Century value of £1 pound  was equal to 86 times that value in 2007.  A calculation of Corinne’s payment to get her father and brother out of legal difficulty, which she did, would be approx.  £34,400 in modern UK currency. 

Little was known about Frederick by any of the family until I started ferreting around the archives in Kew – UK . I started this search in the belief that Frederick was an only child! Descendants of William, Robert, George, Edgar and Corinne would have barely known of his existence because he was eight years older than his first surviving sibling, William – and at about the time of the Giuseppe Lorenzo photograph, Frederick would probably have been in England . 

The passage quoted below was in the Court Documents. Originally written in French, it has been translated. Note “The Two British Subjects”. Yes – the Diacono’s considered themselves British Subjects and as far as I know, held passports to that effect and were subject to British Justice in the place where they lived. They could not be tried by a Foreign (Egyptian) Court. 

The Chancellor of the French Consulate at Alexandria, Egypt, is pleased to recommend to the Honourable Chancellor of the Consulate General of England …Mr Escoffier, the Director of the Agency of the Credit Lyonnais in this town, who will make a formal protest against the two British Subjects, the Diaconos. 

It would seem that the Court was told Frederick and Giuseppe had paid “an amount” twice, in error. The following interpretation of some of the documents is given by a descendant of William Diacono, Christine Stewart who lives in Ireland . Frederick contacted the bank to say that they had acted in error by making a payment twice in the same day to a M. Radken.  They were in contact with M. Petrovich the sub manager and ask for the bank’s assistance to recover the money.  However they do not appear to be able to produce firm proof of the transaction and M. Radken has left the country. 

Giuseppe appears to try to make reparation however didn’t have sufficient funds.  It does seem hazy – but they were both sent to trial…which did not happen.  
There is, thus far, neither a form of exoneration, nor carte blanche that gave him freedom or allowed Frederick to find freedom for himself or his father;  further – what happened to Corrine’s £400?

The Lapierre family held Frederick in high esteem. It was also obvious they knew nothing of his Court problems. I personally believe that Virginie did know and kept quiet thus nothing was said inside the family and over 110 years later, Alex saw the revelations as an elephant in the room (it’s there but no one can see it).

In 1974, the Turkish Army took over the Northern Part of Cyprus.  They destroyed Christian Churches and monuments and what there was of the Lapierre Mansion.  It would seem that Frederick’s grave came in for a battering too.   Two of Frederick’s great grandsons, Nicholas and Manolis Diacono, were living in Nicosia in 2007 – perhaps they have passed away by now. 

Giuseppe Lorenzo Diacono died on  28th September, 1900.  Carmela, his wife, died on 21st June 1901.  Both passed away at Ramleh, Alexandria, Egypt (sometimes called Bacos). Their Certificates were obtained from TNA in England where the deaths were registered with their Anglicised names of Joseph and Carmela.

Frederick Worked in Kontea in some sort of Forestry capacity and in 1898 contracted  virus.  He died on 22nd October, 1898, from a chest or allied lung infection – probably pneumonia, but we may never know.  Virginie Diacono nee Lapierre died at Kontea, Cyprus, on 5th November 1937. 

Cora died in Australia within 4 weeks of her step mother, on 1st December, 1937, at Coffs Harbour, NSW.  She is buried with her husband, Walter Robert Deller Fawcett in the Historical Section of Coffs Harbour Cemetery.  Their youngest, Lily (d. 2011) is buried in the same grave.


THE FINAL WORD ON THE COURT CASE: RECEIVED 29TH JULY 2007 

Dear Mrs Scholler, 
Thank you for your email of 24 July. This has been passed to Foreign and Commonwealth Office Historians for reply.


We note that you have already undertaken extensive research on this case.
Unfortunately, I have to advise that FCO Historians is only a small team and we do not have the resources to answer your questions in detail. We have, however, looked at The National Archives' catalogue and have noticed one other file, which although earlier, may be of some interest to you. It is in the same FO 847 Alexandria Consular Court series: FO 847/21 Wills and Co and Joseph Diacono, 1892
I have also browsed through the catalogue entries for later files in the FO 847 series but cannot find any further references to Diacono.

I am very sorry that I cannot be of greater assistance in this instance.

Yours sincerely
Alastair Noble
Dr Alastair Noble 
Historians
Information Management Group Foreign and Commonwealth Office 
Old Admiralty Building 
London SW1A 2PA
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Frederick, Virginie, Edmee, Louis & Joseph               Frederick’s Grave in Kontea, Cyprus
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Cora  1878-1937-  Coffs Harbour ca 1930             Cora’s grave 2014 with 

 





headstone for her daughter Lily.
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The above photo is of Cora & Walter’s six children. Taken sometime in the 1960’s probably at Port Macquarie, NSW

LEFT TO RIGHT:

Walter Robert Fawcett Jr. 1907 – 1968

Leslie William Fawcett     1917 – 1996

Harold Granville Fawcett  1906 – 1975

Lily Richardson nee Fawcett  1920 – 2011

Eva Louise Sara Wear nee Fawcett 1912 – 2007

Phyllis May Marks nee Fawcett  1914 – 2008

FAMILY STORIES OF HISTORICAL INTEREST.

Our family is made up of several major surnames.  Fawcett, Diacono, Mackay, Cook, Manche, Nani, Custot, Sakakini and Musso.  Roots and shoots went off in all directions.   In the case of our Great Great Grandmother, Carmela Anna Rosa Diacono nee Manche, her mother’s maiden name was Nani.  The Nani family was well known in Egypt.  Frederick Diacono’s brother, William, b. 1862 in Alexandria Egypt , married at Port Said,  Mary Nani b. at Damanhour, Egypt. 1863. She had twin brothers, Attilio and Arturo and a sister, Amalia.

They were the children of Alexander Nani and Battistina Nani (nee Franchi).  Like many Maltese, Alexander’s  father, Luigi,  left Malta  for economic reasons to live in Egypt, a land of opportunity. The map below is more orientation of where the many family members lived. Alexandria, Port Said, Suez, and Cairo.

Attilio and his twin brother Arturo were born at Domehhour, Egypt, on 11th October 1859. They had two  sisters;  Amalia b. 28th April 1844 (probably born in Malta) and Mari (Mary)  b.  15th Oct 1863

 ( later the wife of William Frederick Diacono).
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Map – Google. These arrowed cities are part of our family history in Egypt.
Attilio’s Last Will and Testament  (TNA ref: FO847/227) was signed on 29th March 1939.  The witnesses were Cesare G. Vella and Massimiliano Petrovich.  It was translated to English from the original Italian.

Attilio died at Alexandria, Egypt, in 1947, leaving his entire Estate to his niece, Renee Rose M.E.  Nani b. 2nd  June 1893 – she being the daughter of his twin brother, Arturo. His Estate included, shares and bonds, cash, jewellery, silver  and his stamp collection.

The stamp collection stands out because it would have been fabulous at the time of his death.  Attilio was Sub Director of the Alexandria Post Office.  In April 1917, he was awarded the Insignia of the Fourth Class of the Order of the Nile, conferred upon him by His Highness, the Sultan of Egypt, in recognition of valuable service. ( UK Government Gazette, Whitehall, April 16th 1917).

Stamp Collecting was not confined to Attilio, in fact other family members were passionate about stamps one of which was Attilio’s nephew, Hugo Diacono b. Ceylon, 1895, the son of his sister, Mari (Mary) b. 1863.

Hugo was born and reared in Nuwara Eliya, Ceylon (Sri Lanka) and moved to England in 1922.  He had a wonderful collection of stamps which, sadly, was eroded by his sister, Nora, in the 1950’s when she went to England and lived for a time with Hugo and his family.  Nora was a gambler, and sold off much of Hugo’s collection to finance her addiction.

From the Malta Migration website:…. the Director of the Egyptian Posts was Attilio Nani M.B.E.; the Director of the Public Health was Dr William Sacco; Dr M. J. Paris was at the Quarantine etc. etc…..

The M.B.E. threw me for a bit.  I think it was a fanciful entry.  Sometimes I came across the words Bey and Pascha or Pasha:  A cousin in the UK wrote:

Bey and Pasha or Pacha are titles, like Sir in England, granted in the Ottoman Empire. Pasha is more important than Bey. So the surname would be followed by the title. I didn’t realize Pasha was so grand (there is also Sakakini Pasha)

From Wikipedia

 Pasha or pascha (Ottoman Turkish: پاشا, Turkish: paşa), formerly bashaw, was a higher rank in the Ottoman Empire political and military system, typically granted to governors, generals and dignitaries and others. As an honorary title, Pasha, in one of its various ranks, is equivalent to the British title of Lord, and was also one of the highest titles in pre-republican Egypt.

[image: image32.jpg]


                           [image: image33.jpg]



Attilio Nani and Order of the Nile Medal.
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Luigi (Aloysius)  Nani  (Pasha) b. 1841 married his cousin, Amalia Nani b. 1844 – sister of Attilio.

(Names were often anglicised or modified further after christening)

ROBERTO & EDGARDO DIACONO

Two of Frederick’s brothers, Robert and Edgar, to quote their English names, lived in Cairo.

Robert was in the Tourist Industry, owning boats that plied the Nile River with  sightseers reminiscent of an Agatha Christie background to one of her famous novels, “Death on the Nile”; except there was no Murder. 
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The PS Sudan was used for TV version of “Death on the Nile” (Starring David Suchet) in 2004.
Something like what Robert owned.
Edgar was a broker  “a finder”, which is common today when one wants to buy/sell an item that requires a specific seller and buyer to meet, exchange commodities, and pay.  For this type of service there is/was a “finder’s fee”.  A Commission for the service rendered or Brokerage.

At this time (1908) Robert was selling up The Egyptian Directory and Advertising  Coy. Ltd.  Edgar found a buyer for the Business, and introduced the buyer to Robert.  The business was to sell for £1300, with £600 in cash and the Balance in some form of Debt payment.  

The Commission/Brokerage for this was £32/10/- which was a lot of money in 1908. Robert, for reasons best known to himself, refused to pay the fee to his brother  and on  6th June 1908, Edgar took  Robert to court to get the money. The court documents are on the Family CD. 

Edgar’s run in with his brother left a sour taste in his mouth.  His wife, Claudine, had died in 1902, leaving him with two sons to rear, Walter  b. 1900 and Herbert  b. 1901.   To my mind, I believe Edgar was the only child who saw Malta as his home rather than Egypt.   He packed up his sons and left Egypt for good to rear his sons in Malta.  

Years later, Edgar travelled to the UK, and was an interpreter aboard trans Atlantic passenger and immigration vessels.   He married a second time  late in life.  He died in Birkikara, Malta, on 23rd July, 1934.  Walter and Herbert remained in England.   His second wife, Claudine Winifred nee Camilleri, pre-deceased him, and with no family around him, he was buried at Birkikara, Malta,  in a Pauper’s grave marked No. 54.
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Edgar Diacono and his sons, Walter and Herbert ca 1910, probably taken in Malta.
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Edgar Diacono, in suit far right. Egypt. I believe the other two are his sons.

HUGO VICTOR DIACONO

(of Ceylon/Sri Lanka. 1895 - 1964)

Hugo Victor Diacono.  Frederick’s nephew and  Cora’s first cousin.  The sixth  of William Diacono’s children. b. 7th  August 1895, Ceylon. d. at Crompton Bassett, England.  23rd March 1964 .

His parents were William Frederick Diacono, born in Alexandria, Egypt on 23rd February 1862. died 11th June, 1920, in Ceylon.   His mother was Maria (Mary) Nani, born at Damanhour, Egypt on 15th October 1863. died 2nd March 1932 in Ceylon.

Hugo spent a lot of time in England being educated  in  Scotland along with four of his brothers, Arno, Otto, Ezio and Remo.  The fifth and eldest brother, Aldo, remained in Ceylon. He had three sisters.: Aida, Irima and Nora.  Irima and Nora were educated in a Convent in Darjeeling, India.

The boys attended St. Joseph’s Catholic College  in Dumfries, Scotland. Hugo became an Accountant;  he was also was an excellent violinist according to his brother Remo.  The English home base for the family was located at:  1 Montpellier Gardens, Harrogate, which is not very far from the Scottish border in the UK.   Hugo’s father, William Frederick Diacono, maintained this home-away-from-home for his work and for the boys to have a place to go to during Holiday breaks  – Harrogate is a centre for “Harrogate Java Lava” Coffee.

The Diacono family lived in  Nuwara Iliya, Ceylon, which is located due east of Colombo. High in the mountains in Tea , Coffee and Rubber growing country.  Their actual home was The Mary Hill Hotel which Mary Diacono operated in the long absences of her husband and sons – she was described as  an  “Hotelier”.    Shortly after William’s death in 1920, Mary Diacono put in a Mr. Larsen as a Manager.  The Mary Hill Hotel was eventually sold (no date known) to The Government of Ceylon (Sri Lanka) for use as a police Station
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The Diacono Family with friends  in 1903. Taken at Nuwara Iliya Ceylon. William is seated on the back to front chair.  Next to him on the left is his wife, Mary - pregnant at the time – the baby being Remo, the last born child.   In the front row, left to right, the young lady with rolled hair-do  is Aida (16),  Aldo (15), Irima (11), Hugo (8) and Arno (7). I believe the little girl standing next to William is Nora. I don’t think she is the one seated at the left end.  Ezio and Otto are not in the photo and Remo was not yet born. Seated, far end right is Ali Foad Toulba a family friend.   The balding fellow sitting next to Aida could be her future husband Charles Duckworth.  Those not identified are a question mark.  
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The Mary Hill Hotel, Nuwara Iliya, Ceylon
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Sri Lanka (Ceylon) featuring Nuwara Eliya, Matara and Colombo

which are places of interest in the story of William Frederick Diacono’s

family. The sons, Hugo, Arno, Otto, Ezio and Remo refered to their

occupations as “Tea and Rubber Planters”
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.
Around 1913 William and five of his sons left England for Ceylon. This is a photograph of the boys in School Uniform, taken ca 1913, probably in Egypt to visit relatives, during transit to Ceylon.

1914: The World was not happy with Germany, and on 5th August 1914, England entered into WW1.

By 1917, there were War problems closer to home and Hugo volunteered for the Indian Army Reserve of Officers (I.A.R.O) and  was commissioned on 15th January 1918.  He was a 6th Class Supply and Transport Officer serving with “F” Supply Depot Company from 5th June 1918.

The information in the Ceylon Roll of Honour reads as follows: “Diacono V.H.; late of Messrs C.P. Hayley & Co, Matara; Com, I.A.R.O.”    The town of  Matara was at the lower end of the Island. Note the reversal of the initials. Hugo changed his Christian names around to avoid confusion with his cousin and Robert’s son, Hector Vincent Diacono.

Around this time, in Harrogate, England,  Hugo’s brothers, Arno and Otto, were also joining up for the British Army.  They gave their occupations as Tea and Coffee planters.
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Map: Harrogate England – showing Montpellier Gardens.

[image: image43.jpg]



Hugo Victor Diacono ca 1918  (aka Victor Hugo Diacono)

of the Indian Army Reserve of Officers (IARO).

Probably taken in Bangalore, India where he attended an

IARO Training School

From the outset, Hugo’s Army Documents show, as at 15th  January 1918, he was attending an IARO School of Instruction in Bangalore, India. He gave his place of Education as Scotland.  He spoke four languages other than English…Italian, Tamil, Singhalese and French… which probably made him indispensible for the work he was to do for the Army.  Hugo’s War occupation was given as: Manager Transport Corp.
During this time and before leaving for his Army Posting in Mesopotamia, Hugo, now a 2nd Lieutenant in the IARO,  met Selina Spanion.  They were married on 23rd of May 1918 after banns were read, in St. Patrick’s Catholic Cathedral at Arkonam, in Bangalore, India.

Selina was born on 20th January 1897.  Her father was Simon Spanion, her mother, Annie Spanion.   Selina had two sisters, Adele and Rosie.  At the time of the marriage, Adele was Mrs. Adele Fawcitt. One witness to the marriage was C. Fawcitt the other was A.A. McManus.  The priest was Fr Anton Tabard. 
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Hugo Diacono and Selina Spanion ca 1918

Twenty-six days after the wedding, Hugo reported to his Army Station on 19th June 1918 and embarked from Bombay on 22nd June 1918.  He arrived in Basra on 27th June 1918.  His Field postings  were from 4th  July 1918 to 9th August 1918 then he fell ill  and was admitted to a hospital at Hamadan – later, diagnosed with Dysentery, he was in an out of Hospital until 13th December 1918.   28th December saw him in Transport once again at Hamadan

Here I will make a note: Researchers have found that Dysentery, Typhoid and Malaria, contracted in Foreign Lands, were reported to be a major cause of death in Soldiers – they were diseases beyond the reach of enemy bullets. 

Hugo proceeded to India on 26th of January 1921 to be demobilized from the Army.

On the top of his Army Form B103 are these handwritten words. In India. Wife Mrs. C. Diacono. Redcliff, Bangalore, South India.  In England NIL
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During research Hugo’s Medal Card was found – he was IARO (Indian Army Reserve of Officers).  Also found was his cousin’s Medal Card – Hector Vincent Diacono – who was ELC (Egyptian Labour Corps).

In the London Gazette of July 23rd 1918 – Hugo was appointed a 2nd Lieutenant in the IARO under his Christened name Hugo Victor Diacono.   Further, a British Gazette entry for 5/10/1920 indicates that Hugo Victor of the IARO wanted to be known as Victor Hugo Diacono.  So, in the Gazette of 5th October 1920, his name was officially recognised as Victor Hugo Diacono.  His War Medals for WW1 as listed above…the one for WW2 was not added to the card.   Note:  His WW1 medals 1.2.3. carried the initials V.H.

WW1 documents for Hugo’s brother, Arno Diacono, were found intact.  The documents for his brother, Otto, were found partly incinerated. WW1 Documents were stored in London in a Warehouse which was bombed during WW2. Many documents were destroyed.   Sufficient remained of Otto’s documents to know who he was and his War record. Otto was repatriated to Ceylon where as Arno probably stayed in England for a time. At the outbreak of WW2, Arno was in Australia, in Victoria.  He signed up for the Australian Army with his brother, Remo, also living in Victoria.

After his arrival in the UK in 1921-2, Hugo worked as a violinist in “Silent Movie” theatres and Music Halls.  It was during this period that he met Sybil Matilda Lucy (b. 1906) a pianist and a descendant of Sir Thomas Lucy (b. 1542). Hugo and Sybil lived together in Exeter where,  in 1926, their son, Victor  Hugo was born.  In 1926 d. 5th  April 2013, they had a daughter, Irma Maureen b. 1927 ( still alive in France but frail and ill as at 2015).   Both children were born with the surname Lucy. 

Inside the family, it had been understood that Hugo was still married to Selina and he could not marry Sybil.  Their lives were as normal as could be, and when sound came to the movies, Hugo went into theatre management.

The children lived with their parents in houses and flats which were attached to the theatres that Hugo managed. 

 In 1936 two related events occurred. 

 (1) Mrs. A. Spanion arrived in the UK from Bombay via  Brisbane, Australia, on the “Oronsay” at Tilbury on 24th September 1931. She was aged 55. Her occupation was given as Home Duties.

In view of the next entry, I believe this lady was Mrs. Annie Spanion, Selina’s mother

.

 (2) The arrival in England from Bombay via  Brisbane, Australia, on the “Mongolia” of Selina Diacono (nee Spanion).  Selina landed at Tilbury on 26th June 1936.

In both instances, the original passenger lists show that their permanent home was India, and that their future home was to be England. 

Selina was heavily pregnant at the time of her arrival and three days later, on 29th June, 1936, gave birth to a daughter, Jill Alison. Vol 1d page 753.  The birth register shows the surname Diacono and the mother as Spanion. Selina was 39 years old.

Here the facts become clouded.  The writer believes that, after Jill’s birth, Selina found Hugo at his English home - what transpired would only be conjecture. Seemingly, it would have prompted moving his entire family.

Note:  The writer corresponded with Hugo’s son for many years, up until his death in  2013. He told me he thought he had a  another sister and wanted to know about her.  He also said that Selina never found his father.   Hugh, as a child, must have been privy to a meeting of Selina and Hugo, how else would he know about a “sister”.  I argued that Selina’s probably turned up as the rightful Mrs. Diacono and most likely asked that Hugo “help out”.  Not being a fly on the wall at the time, it seems

feasible as the “sister”, Jill Diacono, was born with the Diacono name.  Selina was still married to Hugo, even if the child was conceived in India.   I traced Selina’s family.  Jill was the product of a News Reporter staying in the Spanion family’s hotel in Calcutta,

Hugo’s son indicated that in 1936 his family moved to a flat in Coventry which remained their home from 1936-1962.  Around this time, Hugo applied for a change of name by Deed Poll. Hugo lived in the UK.  

Whatever arose in Hugo’s life, he was obliged to provide an Original Birth Certificate. Hugo filled in the Application…he entered his correct christened name, date and place of birth.  He obviously lodged the application; even paying the stamp duty…family cannot find the birth Certificate however, the application for same is still in existence.  

Hugo Victor Diacono (aka Victor Hugo Diacono), became Victor Hugo Deacon on 25th July 1939.  Irrespective of how he was called in later years. This is the true entry of the Deed Poll Document.

For some reason, I am told that, Hugo, now Victor Hugo Deacon, adopted his own children.

This occurrence would coincide with Hugo not wanting to be associated in any way with Selina, or the child she bore under his name.

The family believed that Selina Diacono (nee Spanion) died ca 1962.  Around this time, Hugo married Sybil and the Register shows Victor H. Deacon, married in Cheltenham Vol 7b page 779. 

Sybil’s marriage entry is just above Hugo’s with the same reference numbers.

These instances beg questions which perhaps cannot be answered because there is no living memory.

We now know that Selena Diacono (nee Spanion) died in the second quarter of 1975 and the death was registered at Camberwell.  Vol 11 page 1495.

Hugo’s second marriage was bigamous.

Jill Alison Diacono married Walter F. Warren on 3rd December 1955. Lambeth. Vol 5c page 2360, she died in 2001.  Walter F. Warren died in 2002. 
Sybil Deacon (nee Lucy) died in Q2 of 1992. She was 86 years old. Vol 23 page 2168.  Reg at Swindon, County of Wiltshire.

Hugo Diacono aka Victor Hugo Deacon, died aged 68 on   23rd March 1964 at Compton Bassett  Reg. Chippenham, Vol 1c page 493.

Jill Alison Warren nee Diacono  had two sons

James F. Warren born 1956 

Graham Warren, born 1958 
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Hugo, ca 1956
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Hugo worked for the J. Arthur Rank Organisation.  He managed the Gaumont Picture Theatre at Jordan Well, Coventry. It closed in 1999.  Now used by a University.
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William and Mary Diacono’s Grave in Ceylon

William  d. 1920 - Mary d. 1932
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William and Mary Diacono nee Nani
ARNO DENIS DIACONO 1896 – 1971

REMO PETER DIACONO  1903 – 1980 

EZIO WILLIAM DIACONO  1901 - 1962

OTTO HUGO DIACONO. 1899- ca 1940

It may seem impossible to write about  someone, without knowing the intricacies of that person’s life, if not  having intimate knowledge of all circumstances.  Thus, the following

Is written about  Arno, Remo, Ezio and Otto, not with tongue in cheek, but with an insight into what documents and photographs were saying about them.

Otto signed up for WWI in York, like his brother, Arno.  Their father, William, signed the enlistment papers.   Arno’s War documents told me that he must have felt a unique freedom from the yoke of Catholic Schooling in Dumfries, Scotland and although in the Army, he obviously sought the pleasure of a lady of the night in an area that catered for young men going into battle and providing them with their “first” experience of sexual favours.  

Private Arno Diacono spent more time in Army Hospitals in England with an STD than on actual Army manoeuvres let alone getting into battle.  Arno was discharged as medically unfit.  He came to Australia to join his brother, Remo sometime after 1923.  He stayed in Australia and changed his name to Arnold Deacon, then later Arnold Dennis Dean.  When WWII broke out, he signed up for the Australian Army.  He put his age down, gave England as his country of birth,  his father as William Dean and his mother was Mary Nani 
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Arno’s WWII Service Record (Arnold Dennis Dean)

Arno gave his brother, Remo  (Ray Dean), as next of kin, but no checks were made, as it would appear they were born too close together where in actual fact, Arno was born in 1896 and well into his forties.  Remo was born in 1903 Arno said he was born in 1905, three years later than Remo.

.

Once again, the spectre of the STD got him a medically unfit discharge from the Australian Army.    In 1942 he married  Lorna Gladys Peters.   He never left Australian Shores.  As a patient in Queensland’s Greenslopes Hospital, it was obvious he was receiving treatment at the Army’s expense during the 1960s as there is a photograph of Arno in the hospital at that time.   His illness had its ramifications and he never had any children.  He died in Victoria, Australia on 7th August 1971.
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Arno Diacono at Greenslopes Hospital

Remo Diacono signed up and was sent to Egypt.  An easy way to catch up with relatives.  Many photos were given to me by his daughter, Corinne Kleine (nee Dean),  He was visiting

his Aunt Corinne in Alexandria – viewed the Pyramids and apparently damaged his knee and was sent to the UK for surgery, where he met up with his Sister, Aida Duckworth (nee Diacono). It is also very likely that he  visited his brothers, Hugo and Ezio, both living in England at the time. 
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Remo with Aida – probably in the UK

Remo married firstly to Stella Grant in 1930.  Divorced.  Remo  then changed his name to Dean.  Later, in 1943, he married Mavis Lillian Lewcock.   As Ray Peter Dean, he fathered six children.  Most of his Australian familyu life was spent on King Island, an Island anchored in  Bass Strait off the northern tip of Tasmania.   He died in  Frankston, Victoria, Australia in 1980. 
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Remo – Sergeant Ray Dean – War service Record.

(Next of Kin was a girlfriend – Haydiee Dean…but there was no marriage)

Ezio William Diacono was too late for WWI, but he was training to be an Air Force Pilot at the time the War ended.  Ezio spent a lot of time in England. Known a Billy he was an Electrical Engineer with his own business.   He married a woman named Winifred – and there are passenger lists of himself and Winifred travelling to Ceylon.  Then here is a gap. 

Winifred’s death or divorce, whichever, was not traced.  Conversely, he may have lived with her, then decided to marry – perhaps her marriage was an impdiment.  Ezio married in 1944.  This woman  had the name Winifred.  She was either widowed or divorced and went by the name Winifred Bushnel-Morris. It is possible she is the original Winifred.    She had two children by her first marriage.  It is doubted that Ezio adopted them even though a relative remarked that Ezio had two sons.   No, there is no Birth Register under his name,  the children were born under Bushnel- Morris.
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Ezio’s Marriage in 1944

Ezio changed his name to William  Deacon by Deed Poll, around 1939, and there are two marriage entries with the same folios and page numbers, one for Diacono and one for Deacon.  Not a lot is known about Ezio.  He attended the christening of his Sister (Aida’s) Grandson, Brian Duckworth in 1952,  He died in 1961.  I was told he fell from a roof and was killed.
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Ezio ca 1952

My favourite Diacono son was Otto.   Otto Hugo Diacono.    Otto, like his sister Nora, could not come to grips with “orders” so  Army training, didn’t sit well with him.   It is recorded that he hit an Officer and went to Army Goal for some two weeks.  As a reward for his impertinence /outburst, he was sent to France into one of the thickest parts of the War.

His War documents were stored in a warehouse in London, and during WWII, the storage facility was bombed and caught fire.   Many researchers lost entire Army histories due to this event, but Otto’s and Arno’s somehow survived the inferno.    Otto’s documents were severely charred around the edges but sufficient was found to get his record.

It would appear he spent time in Hospital before being repatriated to Ceylon.  It took some time because demobbed soldiers were usually repatriated to their town of origin.  In Otto’s case, Harrogate, as entered on his enlistment papers.   He wanted to go home – to Ceylon.

His sister, Aida, was a bit of a “shutterbug” with a camera.  She took only family related photographs, and in all my research, with the help of Aida’s grandson, Ken Coombs, many photographs were identified.  Then there was one stand-out.  Ken didn’t know who it was, a balding, overweight man standing between two Ceylonese women, one of them pregnant.

Then a photograph of two coloured children.    The following is hypothesis, but I believe it to be very close to the truth
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Otto’s brother, Aldo, with his wife Zoe and the two mixede blood children which I believe are Otto’s children

Otto was badly damaged by the War, both mentally and physically.  The mental part of it probably made him impossible to stay inside the family – thus I believe he was relegated to the care of others.  The physical part of it, to my mind, was damage to his hands, which appeared hidden in two photographs – one at the time of his father’s death in 1920, a year or so after he returned home from the War.  The other, the aforementioned photograph with the two women.

In 1928, I found a record of Otto coming to Australia, probably to visit Arno and Remo, and most likely returning very quickly to Ceylon, as I found him on passenger lists going home shortly thereafter.  Otto was in Aden sometime in the mid- to late 1930s, as he was on a ship with his sister Nora and her husband, Edward Pugh.  Edward suffered heat stroke  “on the Canal and died at sea”.   He was buried in Aden.   Nora’s daughter told me that at the funeral, Otto fell into the grave. 

It is my firm belief that Aida photographed Otto with his “keepers”, and it would not surprise me none if he married the Ceylonese girl.  The other of photo of the two children -  I believe to be Diacono grandchildren.

                       [image: image57.jpg]


            [image: image58.jpg]



Otto and the two Ceylonese ladies, one of which is pregnant.   The two  mixed blood children.  It may be hard to see in this photo, but note Otto’s hands.  I believe they were damaged in the War.
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 Mourning Photo for William Diacono: 1920.  Otto arrowed.  His hands are hidden.  Centre: Family friend Ali Foud Talba, End: Ezio.

Mary Diacono left with Aida right, and the children, Winifred and Sonny Duckworth, Aida’s children. Nuwara Iliya, Ceylon.

Sadly, I do not think Mary Diacono (nee Nani), had very much compassion.  She was Catholic, she adhered to the principles of her religion, and it was drummed into the family, right down to their education. Otto probably proved to be too much of a handful and was disassociated with the family.  So very sad.

Otto died ca. 1940.  I have found no records of Otto other than photos, hence the hypothesis. I could be wrong, but after researching the family for so long, Otto was the one that faded into oblivion.

